
Social- og Sundhedsudvalget
Tirsdag den 7. maj 2019 - kl. 14:30
Mødecenter C, Lokale 29 på Ballerup Rådhus

Deltagere

Lolan Marianne Ottesen (A) - Deltog
Kåre Harder Olesen (V) - Deltog
Ali Abbasi (Ø) - Deltog
Birgitte Dahl (O) - Deltog
Irene Jørgensen (A) - Deltog
Jack Nør (A) - Deltog
Maria Lundahl Assov (A) - Deltog
Mette Vaaben Mortensen (direktør) - Deltog
Eva Borg (centerchef for Social og Sundhed) - Deltog

Punkt 1 Meddelelser

Beskrivelse
Formålet med årsrapporten 2018 for "Vi samler kræfterne" (udarbejdet af koordinator for1.
det tværkommunale samarbejde) er, at give medarbejdere, ledere og politikere et
overblik over årets aktiviteter samt et indblik i fremdriften af det tværkommunale
kræftsamarbejde. 

Årsrapporten for 2018 viser bl.a. at 61 pct. af de 1.335 borgere, som de ni kommuner fik
henvist i 2018, har fået glæde af de tværkommunale tilbud.
 

Derudover angiver årsrapporten målsætningerne for 2019, som bl.a. indeholder et
kvalitetstema, hvor "Vi samler kræfterne" vil arbejde systematisk med henholdsvis
borgeroplevet- og faglig kvalitet med henblik på fortsat udvikling og forbedring af
indsatser.Bilag
1 bilag
 



Revisionsberetning for regnskabsåret 2018.2.
 

Kommunens revisor, PwC, har udarbejdet revisionsberetning for regnskab 2018.
Revisionsberetningen indeholder ikke bemærkninger på Social- og Sundhedsudvalgets
område. Revisionsberetningen vil blive fremsendt til Kommunalbestyrelsens medlemmer,
og vil blive forelagt Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen i forbindelse med
andenbehandlingen af Ballerup Kommunes årsregnskab for 2018.

Bilag

2 bilag
 

I efteråret 2018 gik Beredskabet temabrandsyn i Ballerup Kommunes plejecentre. Temaet3.
var fokus på flugtveje.
 

Temabrandsynet gav anledning til en række påbud omkring den hidtidige indretning, og
plejecentrene er dermed blevet udfordret på at fastholde ”det hjemlige udtryk”, som
ellers har været et vigtigt fokusområde.

Vedlagte notat giver en status på, hvordan plejecentrene har fulgt op på Beredskabets
påbud omkring indretningen og mulighederne for at forene brandsikkerheden med ”det
hjemlige udtryk”.Bilag
1 bilag
 

Information om" Hvad skal KL's Sundheds- og Ældreudvalg se og drøfte i jeres4.
kommune?"Bilag
1 bilag

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 2 It-sikkerhed

Tidligere behandling

Digitaliserings- og Teknologiudvalget den 26. februar 2019 Punkt 4 og 5

Indhold



Sammendrag

Der gives status for it-sikkerhedsbrud og indgåelse af databehandleraftaler i Ballerup
Kommune, samt information om retningslinjer for kommunalpolitikernes håndtering af
persondata.

Baggrund

Efter Persondataforordningen er trådt i kraft i maj 2018 orienteres der løbende til
Digitaliserings- og Teknologiudvalget vedrørende it-sikkerhed. Digitaliserings- og
Teknologiudvalget har på møde den 26. februar 2019 ønsket at status om it-sikkerhed og
retningslinjer for kommunalpolitikernes håndtering af persondata fremlægges på alle stående
udvalg.

Sagsfremstilling

Der gives en status på mødet for de sikkerhedsbrud, der har fundet sted i Ballerup Kommune
siden ikrafttrædelse af Persondataforordningen i maj 2018. Der informeres ligeledes om hvilke
tiltag, der gøres for at sikre, at der arbejdes med datasikkerhed og ikke sker it-sikkerhedsbrud
fremadrettet.

På mødet informeres ligeledes om Ballerup Kommunes indgåelse af databehandleraftaler.
Ballerup Kommune har udtalt sig om dette til Version2, se link eller vedlagte print af artikel:
https://www.version2.dk/artikel/leverandoerer-presser-kommuner-at-indgaa-databehandleraftal
er-truer-med-at-opsige-
samarbejde?utm_source=nyhedsbrev&utm_medium=email&utm_campaign=v2_daglig

Der er i forbindelse med ikrafttrædelse af Persondataforordningen udleveret retningslinjer for
kommunalpolitikeres håndtering af persondata ved møde i Kommunalbestyrelsen den 28. maj
2018. Disse retningslinjer suppleres nu med vejledning til indberetning af evt. sikkerhedsbrud
og udleveres på mødet.

På Social- og Sundhedsudvalgets møde deltager sekretariatschef Jens Kjellerup fra
Digitaliseringssekretariatet under behandlingen af sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag



Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Digitaliseringssekretariatet indstiller, at

Status om it-sikkerhed tages til efterretning. 1.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 3 Den økonomiske handlingsplan på det
specialiserede voksenområde

Tidligere behandling

Social-og Sundhedsudvalget den 29. Januar 2019 Punkt 3

Indhold

Sammendrag

Den økonomiske handlingsplan for det specialiserede voksenområde har været sendt i høring i
Handciaprådet og Psykiatrirådet. Høringssvarene forelægges Social- og Sundhedsudvalget med
denne sag. 

Baggrund

For at imødegå de stigende udgifter og merforbruget på det specialiserede voksenområdet
(ramme 50.54) er der udarbejdet en økonomisk handlingsplan, som har været behandlet i
Social- og Sundhedsudvalget den 29. januar 2019.

Sagsfremstilling

I denne sag vedlægges bilag med høringssvar i forhold til den økonomiske handlingsplan og
Social- og Sundhedsudvalget gives mulighed for at drøfte svarene.

Handicaprådet havde adskillige kommentarer og bidrag inden for emnerne om tidligere



tilbagetrækning fra dag- og aktivitetstilbud samt en bekymring for et passende udbud af tilbud
indenfor STU (Særligt Tilrettelagt Undervisning).

Psykiatrirådet drøftede sagen og tog den til efterretning.

De områder der bliver berørt af handlingsplanen er som kort resumé gengivet nedenfor:

Forhandlinger med botibud, hvor administrationen vurderer et behov for at se progression
eller tilbuddet er meget dyrt - herunder hjemtagelser til egen bolig eller tilbud i Ballerup
Kommune.
 
Tidligere tilbagetrækning fra aktivitets- og beskæftigelsestilbud efter Servicelovens §§ 103
og 104 grundet alder (+60 år).
 
Alternativ aflastning og opmærksomhed på brug af kørsel på lange distancer (kørsel
udgår dog som selvstændig økonomisk sparemål).

Administrationen peger fortsat på at Social- og Sundhedsudvalget fastholder sin oprindelige
stillingtagen til strategien og den økonomiske handlingsplan som en forudsætning for at opnå
den ønskede opbremsning i forbruget og indhente en del af merforbruget.

Den økonomiske handlingsplan og de to høringssvar vedlægges som bilag.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

3 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at

Initiativerne til nedbringelse af forbrug på det specialiserede voksenområde i 20191.
fastholdes som beskrevet i handlingsplanen.



Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 4 Fællesmøde med Seniorrådet 2019

Indhold

Sammendrag

Social- og Sundhedsudvalget og Seniorrådet har et fællesmøde tirsdag den 4. juni 2019.

Baggrund

Social- og Sundhedsudvalget og Seniorrådet har hvert år et fællesmøde, hvor forskellige emner
drøftes.

Sagsfremstilling

Social- og Sundhedsudvalget skal drøfte og beslutte hvilke emner dette års møde skal
indeholde.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at



Punkter til fællesmøde i Seniorrådet den 4. juni 2019 drøftes og besluttes.1.

Beslutning

Indstillingen godkendt med denne bemærkning:

Social- og Sundhedsudvalget ønsker følgende emner på dagsordenen:

Opfølgning på arbejdet med brandtilsyn
Forslag, ideer til hvordan aktivitetsudviklingen med flere ældre kan rummes inden for de
kommende økonimiske rammer.

Punkt 5 Opfølgning på Social- og Sundhedsudvalgets
inspirationstur

Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 5. marts 2019 Punkt 13

Indhold

Sammendrag

Social- og Sundhedsudvalget drøfter indtryk og idéer fra inspirationsturen til to udenbys
plejecentre den 15. april 2019.

Baggrund

I budgetaftalerne for 2018 og 2019 fremgår det, at udvidelse af plejeboligkapaciteten skal ske
ved en udvidelse af Plejecenter Toftehaven. Udvidelsen er foreløbigt fastsat til mellem 40 og 50
boliger.

Sagsfremstilling

Social- og Sundhedsudvalget deltog den 15. april 2019 i en inspirationstur, hvor to plejecentre i
henholdsvis Gentofte og Solrød blev besøgt. Formålet var at indhente inspiration og idéer til det
forestående byggeri på Plejecenter Toftehaven.

På mødet drøftes erfaringerne fra inspirationsturen, og der gives en aktuel status på arbejdet
med udarbejdelsen af værdi- og funktionsprogrammet for byggeriet.

På Social- og Sundhedsudvalgets møde deltager specialkonsulent Jakob Timmermann fra Center



Social og Sundhed under behandlingen af sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at

Indtryk og idéer fra inspirationsturen den 15. april 2019 drøftes.1.

Beslutning

Indstillingen godkendt med denne bemærkning:

Social- og Sundehdsudvalget gav sit bidrag til ideer, inspiration der skal tages med i
udarbejdelse af værdi- og funktionsprogrammet for udvidelse af Plejecenter Toftehaven.

Punkt 6 Kvalitetsstandarder for stof og alkoholmisbrug
2019

Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 25. november 2014 Punkt 7



Indhold

Sammendrag

Sagen omhandler en godkendelse af Kvalitetsstandarden for social behandling på
stofbehandlingsområdet og på baggrund af senest revideret udgave drøftes og tages til
efterretning i Social og Sundhedsudvalget. Sagen skal jf. rammerne for servicelovens §101,
bekendtgørelse om kvalitetsstandard for social behandling for stofmisbrug, endelig godkendes i
Kommunalbestyrelsen.

Baggrund

Hvert andet år skal Kommunalbestyrelsen godkende kvalitetsstandarder - herunder
serviceniveau på stofbehandlingsområdet, jf. servicelovens § 101.

Sagsfremstilling

Ballerup Kommunes misbrugscenter Brydehuset følger forpligtigelsen til at udarbejde
kvalitetsstandard for social behandling af stofmisbrugere. Standarden indeholder en samlet
information til borgerne om de tilbud og ydelser borgerne kan tilbydes, hvis de ønsker social
behandling for stofmisbrug i Ballerup Kommune. 

Kvalitetsstandarden er vedhæftet til godkendelse. Kvalitetsstandarden er udarbejdet på
baggrund af den tidligere kvalitetsstandard, men tilpasset den udvikling der har været
i kommunikationen med og til borgerne. Derfor er sprogbrug og afsnitsinddeling i den nye
kvalitetsstandard væsentlig ændret. Samtidig er den nye
Kvalitetsstandard opdateret med gældende lov og praksis, og nye betegnelser.

Ændringerne giver ikke anledning til et ændret serviceniveau for borgere, der har brug for
stofbehandling i Ballerup Kommune.

Bilag, hvoraf rettelserne fremgår, er ikke medtaget i sagen, idet standarden er gennemgribende
ændret.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag



Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at 

1. Kvalitetstandard jf. servicelovens § 101 for stof og alkoholmisbrug tages til efterretning.
 

2. Kvalitetsstandarden sendes i høring i Handicaprådet og Psykiatrirådet.

Beslutning

Indstilles til godkendelse

Punkt 7 Socialtilsynets uanmeldte tilsyn i
Opgangsfællesskabet Skolehaven i Ballerup

Indhold

Sammendrag

Socialtilsyn Hovedstaden har gennemført et uanmeldt tilsyn i Opgangsfællesskabet Skolehaven
i Ballerup (Skolehaven) den 13. december 2018.
 

Tilsynsrapporten er modtaget den 5. februar 2019.

Tilsynrapporten fremlægges til efterretning.

På baggrund af socialtilsynets vurderingsskala, vurderes Opgangsfællesskabet Skolehaven i
Ballerup i høj grad at levere den fornødne kvalitet i indsatsen.

Baggrund

Opgangsfællesskabet Skolehaven er godkendt til handicapvenlig bolig efter almenboliglovens §
105, stk. 2 og til socialpædagogisk støtte efter servicelovens § 85.



Der bor 18 borgere på Skolehaven. Målgruppe er borgere mellem 18-85 år, præget af angst,
depression, forandret virkelighedsopfattelse og personlighedsforstyrrelse.

Skolehavens faglige tilgang er en kognitiv, miljøterapeutisk, recovery-understøttende,
rehabiliterende og social læringstilgang, mens metoderne er Kognitiv Ressourcefokuseret og
Anerkendende Pædagogik (KRAP), social færdighedstræning samt jeg-støttende og motiverende
samtale (MI).

Vurderingsskala

Socialtilsynet vurderer kvaliteten hos tilbuddet ud fra en kvalitetsmodel.

I kvalitetsmodellen er både "Gennemsnitlig bedømmelse" på temaniveau og "Bedømmelse" på
indikatorniveau angivet ud fra følgende skala:

5. i meget høj grad opfyldt

4. i høj grad opfyldt

3. i middel grad opfyldt

2. i lav grad opfyldt

1. i meget lav grad opfyldt.

I tilsynsrapporten er der en uddybende beskrivelse af Kvalitetsmodellen og de temaer der
indgår (se bilag).

Socialtilsynets gennemsnitlige bedømmelse af kvaliteten i det enkelte tilbud, er illustreret i et
spindelvæv, hvor opfyldelse af de enkelte målepunkter er fordelt på de syv temaer (se bilag).

Sagsfremstilling

Borgerperspektivet ved tilsynet er inddraget ved observationer og samtaler med fire borgere.

Der har ved dette uanmeldte tilsyn været særligt fokus på kriterium 4, 5 og 9, der bl.a.
omhandler borgerens medinddragelse, trivsel samt mulighed for tilstrækkelig kontakt til
medarbejdere med relevante kompetencer (se bilag).

I det følgende er socialtilsynets vurderinger refereret:

Socialtilsynet vurderer, at Skolehavens indsats tager udgangspunkt i en klar defineret
målgruppe, og at de udmeldte faglige tilgange og metoder er relevante i forhold til
målgruppens forudsætninger og behov.
Medarbejdernes kompetencer og faglige kvalifikationer står i relevant forhold til
borgernes behov og understøtter, at borgerne modtager individuelt tilrettelagt støtte alt
efter behov, ønsker og forudsætninger.
 



Skolehaven har det seneste år arbejdet på at forbedre dokumentationen af mål og
indsatser. Medarbejderne har været på kursus i "SMART mål", og de tidligere tekniske
udfordringer med det elektroniske netværk er nu forbedret. Det betyder bl.a., at
medarbejderne har mulighed for at dokumentere sammen med borgerne i deres boliger.
 
På baggrund af observationer og samtaler med borgere er det socialtilsynets vurdering,
at borgerne grundlæggende trives i tilbuddet.
 
Ligeledes vurderes det, at Skolehaven understøtter borgernes sociale relationer samt
aktive deltagelse i samfundslivet gennem eksempelvis virksomhedspraktikker og tilbud
om fællesaktiviteter i og uden for tilbuddet.
 
Det er yderligere socialtilsynets vurdering, at Skolehavens indsats er med til at sikre
borgernes mulighed for selvbestemmelse og inddragelse, og at Skolehaven formår at
møde borgerne respektfuldt og professionelt, hvilket også medfører, at borgerne får
forudsætninger for at møde hinanden med respekt.
 
Socialtilsynet vurderer, at der ikke sker magtanvendelser i Skolehaven.
 
Socialtilsynet vurderer videre, at driften varetages på faglig og kompetent vis, og at
ledelse og medarbejdere har faglige kvalifikationer og erfaringer, som modsvarer
opgaverne.
 
De fysiske rammer fremstår velholdte, rene og pæne og placeringen er relevant i forhold
til borgernes behov og forudsætninger.

Opgangsfællesskabet Skolehavens scoring ved dette tilsyn er meget positiv. Der er sket en
stigning på fire af temaerne og tre er scoret uændret i forhold til sidste tilsynsbesøg fra
socialtilsynet. Socialtilsynet har ikke udpeget udviklings- eller opmærksomhedspunkter, som
stiller krav til en konkret handleplan. Der er derfor ikke udarbejdet en handleplan.

Tilsynsrapporten har været i høring i Handicaprådet den 6. marts 2019 og Psykiatrirådet den 4.
april 2019 (se bilag).

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

4 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget



Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at 

Afrapportering af socialtilsynets uanmeldte tilsyn i Opgangsfællesskabet Skolehaven i1.
Ballerup tages til efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 8 Personaleomsætning i Center for Social og
Sundhed

Indhold

Sammendrag

Sagen præsenterer en opgørelse over personaleomsætning i Center for Social og Sundhed i
perioden fra december 2017- december 2018.

Center for Social og Sundhed indstiller at Social- og Sundhedsudvalget tager opgørelsen til
efterretning.

Baggrund

Social- og Sundhedsudvalget har efterspurgt en opgørelse over personaleomsætning i Center
for Social og Sundhed.

Sagsfremstilling

Med baggrund i tidligere drøftelser om personaleomsætning i Hjemmeplejen præsenterer sagen
et overblik over personaleomsætning i hele Center for Social og Sundhed i perioden fra
december 2017 til december 2018.

Opgørelsen er baseret på alle månedslønnede, overenskomstansatte samt
tjenestemandsansatte, men elever og fleksjobbere er undtaget.

Da Social- og Sundhedsudvalget tidligere har udvist særlig interesse for Hjemmeplejen,
indeholder sagen ligeledes en opgørelse over fratrædelsesårsager i Hjemmeplejen i perioden
fra januar 2018 til december 2018 samt et overblik over den gennemsnitlige anciennitet for



henholdsvis fratrådte medarbejdere i perioden og ansatte pr. november 2018. Desuden en
sammenligning med Hjemmeplejen i Høje-Taastrup Kommune på personaleomsætning i
Hjemmeplejen.

Alle opgørelser fremgår af bilag.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

3 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at

Opgørelse over personaleomsætning i Center for Social og Sundhed tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning med denne bemærkning:

Social- og Sundhedsudvalget ønsker, at der set i forhold til handlingsplan for rekrutering og
fastholdelse undersøges, hvad der er årsag til "egen opsigelse" samt for opsigelser inden de
første 12 måneders ansættelsesperiode.

Punkt 9 Beskrivelse til borgerne om Aktivitets- og
aflastningstilbuddet på Plejecenter Sønderhaven i Måløv



Indhold

Sammendrag

Der er udarbejdet en tilbudsbeskrivelse til borgere, der oplyser om det samlede aktivitets- og
aflastningstilbud på Plejecenter Sønderhaven i Måløv. Social- og
Sundhedsudvalget orienteres hermed om tilbudsbeskrivelsen af det samlede tilbud.

Baggrund

Der er etableret et nyt Aktivitets- og aflastningstilbud på Plejecenter Sønderhaven. Tilbuddet
består både af et tibud i hverdagene og et døgnophold.

Sagsfremstilling

Aktivitets- og aflastningstilbuddet på Plejecenter Sønderhaven er kommet godt i gang med
både aktiviteter for borgere, der kommer i hverdagene og for borgere, der er på døgnophold.
Der er tale om et samlet tilbud, hvor aktiviteterne også kan benyttes af de borgere, der på
døgnophold. Det skaber en god synergi på tværs af personale og de borgere, der er på
døgnpladser og de borgere, der benytter tilbuddene i hverdagen. Da der er tale om et
forholdsvis nyt tilbud, har der været et behov for at kunne beskrive tilbuddet for borgerne. Det
giver borgerne mulighed for at sætte sig ind i, hvad de kan forvente af tilbuddet på
Plejecenter Sønderhaven. Der er derfor lavet en "tilbudsbeskrivelse" til borgerne. Den vil ligge
på Ballerup Kommunes hjemmeside sammen med de kvalitetsstandarder, som findes på
området. Tilbudsbeskrivelsen giver et overblik over:

Hvad det samlede tilbud består af
Beskrivelse af henholdsvis tilbuddet i hverdagene og døgnopholdet
Hvad der foregår i tilbuddene
Hvor ofte man kan få et tilbud
Hvem der kan få bevilget et tilbud
Hvordan man søger om et tilbud.

Hjemmeplejen vil få et lille kort eller lignende, der kan udleveres til borgerne. Her vil der bl.a.
være et link til hvor på Ballerup.dk, borgeren kan finde tilbudsbeskrivelsen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag



Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Social- og Sundhed indstiller, at

Beskrivelsen til borgerne om Aktivitets- og aflastningstilbuddet på Plejecenter1.
Sønderhaven i Måløv tages til efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 10 Fortsættelse af Jump4fun i Ballerup Kommune

Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 8. maj Punkt 11

Indhold

Sammendrag

Indsatsen Jump4fun under Danske Gymnastik- og Idrætsforeninger (DGI) er et tilbud til børn
med overvægt, som er etableret i samarbejde med lokale idrætsforeninger. Ballerup Kommune
startede Jump4fun i 2016. Der er på nuværende tidspunkt et Jump4fun hold i Måløv
Idrætsforening og i Skovlunde Idrætsforening.

Den nuværende kontrakt med DGI om Jump4fun udløber i juli 2019.

Sagen indeholder en status på Jump4fun samt forslag om forlængelse af kontrakten med DGI
for en treårig periode med tre hold.

Social- og Sundhedsudvalget skal beslutte, om Jump4fun skal fortsætte, som et tilbud i Ballerup
Kommune.



Baggrund

Jump4fun er et samarbejde mellem DGI Nordsjælland, børnelæge Birgitte Schmidt,
Julemærkefonden, landets kommuner og en række idrætsforeninger om at skabe gode
bevægelsestilbud til børn og unge (6-16 år) med overvægtsproblematikker.

Målsætningen med Jump4fun er, at fysisk aktivitet og idræt bliver en glædelig del af børns og
unges hverdag. Der er fokus på at fremme børnenes personlige ansvar, oplevelse af kontrol,
aktiv handling og sociale relationer.

Formålet med idrætsholdene er at styrke og udvikle børnenes motoriske formåen gennem leg,
kropsbevidsthed, fælles glæde samt introducere specialiserede idrætsformer og
hverdagsmotion.

Tilbuddet fungerer også som en del af et efterværn for børn, der har været på julemærkehjem,
og der er støttende foranstaltninger til de familier, der har behov for særlig opbakning. Der er
bl.a. ansat en foreningsguide, som kan støtte barnet i at komme til og fra idræt, tage på
hjemmebesøg samt følge op på barnet ved udeblivelse på holdene.

Deltagerne til Jump4fun holdene bliver rekrutteret gennem sundhedsplejersker,
familievejledere, boligsociale medarbejdere samt de lokale intranet på skolerne. Yderligere
rekrutteres børnene og de unge gennem ophold på Julemærkehjem, overvægtsambulatoriet i
Hillerød samt omtale af Jump4fun generelt.

Jump4fun har siden den 1. september 2016 været et tilbud til børn med overvægt i Ballerup
Kommune. Det første år var det gratis for Ballerup Kommune at have indsatsen. I 2017/2018 og
2018/2019 er der indgået kontrakter med DGI på 1 år ad gangen om fortsættelse af Jump4fun. I
2017/2018 var der en udgift på 134.000 kr. til tre hold. I 2018/2019 var der en udgift på 91.500
kr. til to hold.
 

Sagsfremstilling

I sæson 2018/2019, som er i gang på nuværende tidspunkt, deltager 31 børn og unge i
Jump4fun - 18 børn deltager på holdet i Skovlunde og 13 børn i Måløv.

DGI har gennemført en overordnet evaluering af Jump4fun i 2019 i form af et spørgeskema,
hvor bl.a. 20 ud af de 31 aktive børn i Ballerup har svaret. Evalueringen viser, at Jump4fun er
med til at skabe bevægelsesglæde hos børnene. Børnene nævner, at det er sjovt, og der er
også mange, der nævner, at Jump4fun er noget helt andet end de tidligere har gået
til. Jump4fun når ud til nogle af de børn, der har dårlige erfaringer med idræt i skolen eller med
at gå til en traditionel foreningsidræt. Der er vedlagt et bilag fra DGI med en uddybning af
evalueringen. Administrationen foreslår, at den fremtidige evaluering suppleres med opfølgning
på hvor mange børn der stadige er aktive i en idrætsforening.

Det er administrationens vurdering, at Jump4fun er et velfungerende tilbud i Ballerup
Kommune, hvilket de involverede foreninger også tilkendegiver. De to nuværende



idrætsforeninger vil meget gerne fortsætte med Jump4fun. Desuden vil Svømmeklubben
Triton også gerne etablere et Jump4fun svømmehold i sæson 2019/2020. Fremadrettet er der
derfor mulighed for at have tre hold i Ballerup Kommune - et i hver bydel. 

Administrationen foreslår, at Ballerup Kommune forlænger kontrakten med DGI for en treårig
periode, og at den bliver udvidet til at indebefatte tre Jump4fun hold. En treårig kontrakt vil
sikre den nødvendige kontinuitet for foreningerne, så de har bedre mulighed for at
langtidsplanlægge deres sæsoner. Kontrakten vil fortsat kunne opsiges af Ballerup Kommune
uden økonomiske konsekvenser med en tre måneders varsel. Desuden vil muligheden for at
etablere tilbuddet i Ballerup Midt blive undersøgt, så kommunen er dækket ind i de tre
lokalområder.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Økonomien for tre Jump4fun hold er 132.250 kr. pr. år. svarende til 397.500 kr. for en treårig
periode. Økonomien er uddybet i bilag om økonomi fra DGI. Indsatsen finansieres fra ramme
50.56 sundhedspolitiske initiativer.

Bilag

2 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at

Ballerup Kommune fortsætter med Jump4fun i perioden fra den 1. juli 2019 til den 1. juli1.
2022 og udvides fra to til tre hold.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 11 "Rigtige Mænd" i Ballerup Kommune



Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 3. oktober 2017 Punkt 4

Indhold

Sammendrag

"Rigtige Mænd" i Ballerup Kommune er et sundhedstilbud for mænd som ønsker at ændre
vaner, leve sundere og deltage i et fællesskab med andre mænd. 

Social- og Sundhedsudvalget skal beslutte om "Rigtige Mænd" i Ballerup Kommune skal
fortsætte som et fast tilbud med to forløb pr. år fremover.  

Baggrund

Indsatsen udføres under sundhedslovens § 119 om sundhedsfremme.

Baggrunden for at have et sundhedstilbud målrettet mænd er, at mænd oftere får
livsstilssygdomme end kvinder. Det gælder både diabetes, kræft, hjertesygdom og overvægt.
Yderligere har mænd dårligere mental sundhed og har flere psykiske lidelser end kvinder. En af
årsagerne til dette, er at mænd i ringere grad benytter kommunale og regionale sundhedstilbud
end kvinder. Dette gør sig også gældende i forhold til de borgerrettede og patientrettede
forebyggelsestilbud i Sundhedshuset, hvor hovedparten af deltagerne er kvinder. 

Sagsfremstilling

Der har været stor interesse for tilbuddet "Rigtige Mænd" og der har været mere end 150
tilmeldinger til forløbet. Indtil nu har der været afholdt fire forløb af "Rigtige Mænd". Et forløb
varer 20 uger med mødegang en gang om ugen. Halvdelen af mødegangene træner deltagerne
på egen hånd. 

Der har været 20 deltagere på hvert hold. Ud af de i alt 80 tilmeldte mænd har 54 deltagere
gennemført forløbet med et fremmøde på over 75 pct.

Målgruppen har været mænd med en usund livsstil herunder overvægt, inaktivitet, kronisk
sygdom og dårlig mental sundhed, som ikke selvstændigt tager initiativ til at tilmelde sig
motionstilbud i foreningslivet.

Formålet med indsatsen har været at give mændende lyst og motivation til at leve sundere og
ikke mindst at skabe et fællesskab og netværk som de kunne fortsætte i, når forløbet sluttede.

Der har været ekstra fokus på at rekruttere mænd med en kort uddannelse og mænd uden for



arbejdsmarkedet til indsatsen. Ballerup Kommune har i den forbindelse samarbejdet med
Fagligt Fælles Forbund (3F) og udvalgte boligforeninger, herunder Boligselskabet Baldersbo, om
rekruttering til indsatsen. 

Sammenfatning af resultater:

Deltagerne blev ved start og slut af forløbet målt på vægt, BMI (body mass index), styrke og
kondition. 46 af deltagerne har gennemført både start og slut måling. Den gennemsnitlige
vægt pr. deltager var 109 kg ved start og 104 kg ved slut. Det vil sige et vægttab på -4,5 pct.
Det gennemsnitlige BMI var på 32 ved og 30,5 ved slut (normalt BMI skal ligge på
18,5-25). Resultaterne viste også en markant gennemsnitlig fremgang både på styrke og
kondition. (se bilag)

Udover de fysiske målinger har en række af deltagerne startet foreningen "Mandehørm".
Foreningen har tre ugentlige fællestræninger. På nuværende tidspunkt har over 50 pct. af
deltagene meldt sig ind i foreningen. Dermed er der en god mulighed for, at deltagerne kan
fortsætte og fastholde deres livsstilsændring efter end forløb. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Indsatsen finansieres inden for Forebyggelsesenhedens egen ramme og udgør 170
medarbejdertimer pr. år.

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Social og Sundhed indstiller, at

Tilbuddet "Rigtige Mænd" fortsætter i Ballerup Kommune med to forløb pr. år. fremover1.
godkendes.

Beslutning



Indstillingen godkendt

Punkt 12 LUKKET Meddelelser

Beslutning

Intet

Punkt 13 LUKKET Forslag til opgavebortfald og
servicereduktioner som bidrag til omprioriteringspuljen
til budget 2020

Beslutning

Indstillingen godkendt med disse bemærkninger:

Social- og Sundhedsudvalget ønsker ikke, at forslag SSU-01 og SSU-04 indgår i forhandlinger af
budget 2020.

Udvalget ønsker, at administrationen udarbejder nye forslag til omstillingscases.

Source URL: http://ballerup.dk/dagsorden/social-og-sundhedsudvalget-07-05-2019


